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ERP: Nekončící příběh
řízení podnikových
zdrojů
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ozvoj nových technologií, měnící se požadav-
ky zákazníků, zrychlujÍcí se tempo inovací
a v nepos|ední řadě sílící konkurence zvyšují
nároky na schopnostl" možnosti a výkon sys-
témů ERP. Nemálo stávajících inrplementací
již novým potřebám nevyhoví.

Hovoříme-li o nových, měnících se nebo i budou-

cích potřebách a poŽadavcích na řízenípodnikových
zdrojů (dále jen ERP), nelze přehlížettéma digitální
transformace. Systémy ERP nejeden dodavatel

a oborový analytik považuje za klíčovou součást pří_

slušných digitalizačních iniciativ v organizacích.
Představuje implementace systému ERP jeden

z dílčích kroků digitálnÍtransíormace? Podle konzul_

tantů společnosti Panorama Consultin9 je většina or-

ganizací s významem tohoto termínu obeznámena.

Analytici firmy Gartner je1 definujíjako proces využitÍ

digitálních technologií a podpůrných schopností s cí-

lem vytvořit robustní nový digitální model byznysu.

Samotné nasazenísystému ERP do provozu vloni

označilo za počin odehrávající se v rámci d19itální

transformace podniku 43 procent zástupců dotazo-

vaných subjektů. Specialisté spoIečnosti Panorama

z vlastní zkušenosti podotýkajÍ, že většina firem se

pohybuje spíše mezi dvěma póly, tj. prostou imple-

mentací a digitáinítransformací. ZáleŽí na velikosti

a složitosti organizace. Za 1ednoznačný počin di9i-

tálnítransformace označilo nasazení systému ERP

28 procent respondentů studie ERP Report 2020.

,,Většina zákazníkŮ správně chápe ERP jako nástroj,

který pomůže lépe řídit {irmu, standardizovat a opti_

malizovat procesy a vytvořit základnu pro di9itální

transformaci. Proto svou snahu v rámci výběru směřu-

jízejména k tomu, aby zvolili vhodný nástroj, tedy ta'
kový ERP systém, jaký je zaměřen na oblast podnikání

zákazníka a v rámci standardních funkčností pokryje

všechny klíčové procesy," dodává Milan Tesař, řediteI

obchodu ve společnosti lnfoConsulting Czech.
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Praktické souvisIosti a vztah systémů ERP a di9i-
tálnítransformace přibIižuje na příkladu průmyslo-
vého nasazení Vladimír Bartoš, senior konzultant
společnosti Minerva Česká republika: ,,Klíčová je ši-
roká funkcionalita systému, která musí podporovat
digitálnítransformaci. lmplementujeme MRPll plá-
nování rozšířené o pokroči|é APS rozvrhování výro-
by. Aby však bylo účinné, musí mít aktuálnídata
o zásobách a jejich umístění, o rozpracovanosti jed-
notlivých operací, o poptávce, materiálu na cestě
a také podrobná data z PLM systému o techno|ogii
výrobků. To se nedá efektivně evidovat pomocí k|á-

vesnice. ERP systém musí elektronicky komunikovat
s partnery, importovat kusovníky, postupy z PLM,
skenovat materiá|ový tok a řídit a evidovat výrobu
přímo přes operátory, komunikací s klíčovými stroji
nebo specializovaným MES."

Bez ohledu na angaŽovanost organizacív tématu
digitální transformace zůstává Stále aktuá|ní potřeba
eíektivního řízení podnikových zdrojů. Ne vŽdy ji stá-
vající systém ERP dokáže úspěšně nap|ňovat.

Upgrade
stávajícího řešení volí podniky v menší míře
neŽ V minulosti (23,2 %). Ačkoli tento postup
nabízí Vyšší rychlost nasazení a nižší cenu,
ne Vždy dokáže vyřešit všechny
identifikované 

""ff::"-.* 
Consulting, ERP Repořt 2o2o

zMĚNA A LoAJAL|TA
Nemálo organizací v posIedních letech přikročilo
k obměně in{ormačního systému kategorie ERP.

Specialisté společnosti Panorama Consulting si v té-
to souvislosti povšimli' Že přechod na technologicky
nové řešeníje pro podniky náročnější neŽ migrace
z jednoho moderního systému ERP na jiný.

obvykle bývá v praxi podceněna problematika říze-

nízměn. Nový systém klade vyšší nároky na zaškolení
zaměstnanců a současnějeho uvedení do provozu do-
provázísilnější odpor. Pokud organizace zvládne odří-
dit potřebné změny, dočká se všestranně lepších vý-

sledků implementace. Nejde pouze o případné pře-
kročenírozpočtu nebo termínu projektu, ale také
o vnimání nového iníormačního systému uŽlvateIi'

Praktickou zkušenost přidává Petr Šperka, obchodní
ředitel spoIečnosti lTeuro: ,,Změna ERP je proíirmy
velkým krokem, proto ji nejčastěji zvažu1í, až když mu-

sejí, například kvů li u končení podpory jejich stávajícího
systému' Nebo když v jejich starém ERP chybí některé
důležité funkcionality, které se musejídoplnit mohut-
ným dovývojem a modifikací, mnohdy i nákupem něja-

kého dalšího soítwarového nástroje. Když si to pak fir-

ma spočítá, často dojde k závěru, že je perspektivnější

a výhodnější rovnou přejít na modernísystém, připra-
vený ihned pokrývat jejich stávající i budoucí potřeby."

Mnoho organizací ještě stá |e nahrazu-je informační
systém, jejŽ po dIouhou řadu let využívaly, upravova-
ly, přizpůsobovaIy a nezřídka i samy vytvořily. V sou-
časném rychle se měnícím konkurenčním prostředí
uŽ podobný přístup k řízení podnikových zdrojů ne-
obstojí. obvykle v jeho neprospěch hovoří kombina-
ce času, nákladů a kapacit.

Morálně zastara |é informační systémy většinou
neIze efektivně rozvíjet. Na některé funkcionality
musí podniky rezignovat. Konzultanti spoIečnosti
Panorama poukazují zejména na absenci pokročiIej-
ších analytických nástrojů a postupů nebo na faktlc-
kou nedostupnost dat v reálném čase. ,,První impulz
pro změnu nastává v momentě, kdy stávající systém
začíná omezovat rozvoj podniku. Ať už jde o schop-
nost integrovat se s jinými apIikacemi, neexistenci
klíčových funkcí, technologickou zastaralost a s tím
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PoDNlKY BY PoDLE oBoRoVÝcH ANALYTIKŮ
pŘt vÝsĚnu ruovÉHo ERP sysrÉuu vtĚly
zvÁŽlr, lnrcÉ FUNKcloNALITY BUDoU
porŘegovAT V HoRlzoNru pĚrl lrr.

spojenou složitost Údržby, nebo o nedostatečnost
dodavatele v oblasti služeb, které provoz každého
ERP vyŽaduje," říká Martin Jirmann, výkonný ředitel
společnosti .Abra Software, a dodává: ,,Pokud má

zákazníkd lou hodobě vyb udova ný vztah s dodava-
telem stávajícího řešení, je pro něho vždy jednoduš-
šípřejít na systém od stejného dodavatele, pokud
ho nabízí a naplňuje zákazníkovy nové potřeby."

Zatéto situace organizaci často nezbývá neŽ sáh-
nout po novém informačním systému. Ze studie ERP
Report 2020vyplývá, že upgrade stávajícího řešení
volípodniky v menší míře než v minulosti (23,2o/").

Ačkoli tento postup nabÍzí vyšší rychlost implemen-
tace a nižší cenu, ne vŽdy dokáže vyřeš|t všechny
identifikované nedostatky. Třetina respondentů vlo-
ni opouštěla zastaralé řešení a zhruba 13 procent
podniků přešlo na systém ERP vyšší úrovně. Zjištění
konzu|tantů potvrzuje Milan Tesař ze společnosti ln-
foConsulting Czech: ,,Na jedné straně příčinou změ-
ny ERP systémů bývajívýznamné změny na úrovni
podniku, např. rychlý růst, kdy stávající ERP přestane
dostačovat, nebo rozšíření produktů a sluŽeb o no-
vé, které stávající systém nepodporuje apod'
Na druhé straně, nejběŽnějším důvodem dle mého
názoru zůstává morální zastarávání stávajícího ERP

systému. Vtakovém případě se pak zákazník rozho-

duje mezi upgradem na novou verzi stávajícího sys-

tému a jinými řešeními nabízenými na trhu'"
Dokončení implementace nebo upgradu podni-

kového informačního systému nedoprovází právě
jednotná odezva. 52 procent respondentů studie
ERP Report 2020je s výsledkem projektu a íungová-
ním nového či inovovaného řešení spokojeno. Téměř
dvě pětiny zaujaly neutrálnístanovisko. Bezmála de-
setina se ale netajila jistým rozčarováním'

Loajalitu tuzemských podniků k dodavatelům sys-

témů ERP komentuje Petr Schaífartzik, předseda
představenstva skupiny K2: ,,Věrnost značce a doda-
vatelije v případě íungujících vztahů docela zásadní.

Změna ERP je pro kaŽdý podnik velmi komplikovaný
a obvykle nechtěný proces/ který přinášířadu rizik.

Přirozenou obrannou reakcítak často je snaha dát
ještě další a dalšíšanci stávajícímu dodavateli, přes-

tože {akta hovoří jednoznačně v jeho neprospěch.
Chyba ve výběru nového ERP systému je totiž chy-
bou, která se neodpouští."

FAKTORY VYBERU ERP
Ve výběru nového systému ERP hraje důležitou roli

existence dlouhodobé digitální strategie podniku.
Ta samozřejmě musípodporovat současné i budou-
cí cíle organizace. Podniky by podIe konzultantů fir-
my Panorama měly zvážit,jaké íunkcionality budou
potřebovat v horizontu pěti let' Ne všemi musí dis-
ponovat okamžitě, ne všechny musízvolený dodava-
tel ERP v dané chvíli nabízet. obě strany by ale měly

najít shodu V tempu vývoje potřeb a inovací.

,,Kdyžuž se íirma rozhodne vybrat a zavést nový

systém, ví, že to nebude chtít absolvovat za pět let

znovu. Nový systém proto musí mít dlouhodobou
perspektivu. To znamená, Že nový systém musí už

dnes disponovat nástroji podporujícími digitální
transformaci a jeho výrobce musí mít záměr a být
dostatečně silný ve vývoji dlouhodobě pokračovat.
DřÍve si mohl zákazník dovolit vsadit na systém lokál-
ního výrobce, nebo si systém vyvíjel sám. Dnes jsou

však požadavky na rozvoj iníormačních řešenítak
velké, Že se globálním výrobcům systémů konkuro-
vat nedá," doplňuje doporučení analytiků Petr Šper-
ka ze společnosti lTeuro.

Stranou zájmu nesmí stát ani snaha organizace
o zlepšenívlastních procesů' Teprve po jejich vy-
hodnoceníby měla začít s'.lýběrem vhodného systé-
mu a dodavatele' Systém ERP sám o sobě procesy
nezlepší. Doporučení konzultantů doplňuje MiIan
Tesař ze společnosti lnfoConsulting Czech: ,,Důleži-



tým faktorem je bezesporu tým
na straně dodavatele, protože
i sebelepší nástroj je třeba správ-
ně použít a zavést do firmy - jedi-

ně tak zákazník dosáhne očekáva-
ných přínosů."

Průřez parametry výběru systé-
mu ERP nabízí Petr Schafíartzik,
předseda představenstva skupiny
K2: ,,Prvním íaktorem je kvalita

ERP systému. Vysoce konkurenční
prostředí vytváří tlak na výrobce
ERP systémů, aby neustále inovo-
vali a reagovali na technologické
trendy. To, co před pár lety bylo
bonusem navíc, je dnes automa-
ticky mezi základními požadavky
na nový ERP systém. Ruku v ruce

s tím jde i tlak na uživatelský kom-
{ort. S ERP systémem stále ještě
pracují lidé. Kvalitních lidíje na tr-

hu práce nedostatek, a tak nám

začíná záležet také na tom, jak

systém vizuálně vypadá a jak slo-
žité bude pro zaměstnance naučit
se s ním pracovat. Pořízení nové-
ho systému znamená závazek
dlouholetého partnerství s novým

dodavatelem. Proto je druhým
faktorem stabilita budoucího do-
davatele a kvalita jeho referencí."

ČesrÁ sPEclFlKA
Ačkoližijeme v éře globalizace,
řada regionů i zemísi zachovává
jisté odlišnosti' Jaká speciíika ma-
jí české podniky ve vztahu k systé-

mům ERP? ,.Když pominu nutnost
podporovat českou legislativu,
která je hodně specifická, české
firmy nijak nevybočují," říká Mar-

tin Jirman ze společnosti Abra
Software. Jeho legislativní po-
střeh potvrzují slova Petra Scha-
ffartzika ze skupiny K2: ,,Když
srovnám své osobní zkušenosti
s implementací K2 ERP v USA,
Velké Británii nebo například Ni-
zozemsku, za české - nebo spíše
česko-slovenské - speciíikum po-
vaŽuji přístup k legislativě. okolní
svět primárně řeší byznys, který je

tím, proč firma existuje' A splnění



legislativních podmínek je pouze
nutným předpokladem a poŽa-
davkem. V našem prostředímá
diskuse o legislativním řešenípo-
žadavků často stejnou, nebo do-
konce vyšší váhu než diskuse o ří-

zení výroL:y nebo obchodu V no-
vém ERP."

Na nákladové či cenové aspek-
ty tuzemské klientely upozorňuje
MiIan Tesař ze společnosti lnío-
Consulting Czech: ,,Za1ímavý roz-

díl vnÍmám v obchodním modelu
implementace. ZatÍmco v Če-
chách je ve výběrových řízeních
často mantrou pevná cena, nazá-
pad od našich hranic jsou na im-
plementaci ERP systémů běŽné
kontrakty typu time & material.
S tím souvisí i rozdílné vnímání
zodpovědností za implementaci
ERP systému. S trochou nadsázky
lze říct, že za našimi hranicemi je

projekt ve vlastnictví projektové_
ho týmu zákazníka, kterému do-
davatel poskytuje konzultace pro
úspěšné zv|ádnutí projektu, v ČR
lze stále v některých případech
narazit na přístup, kdy zákazník
předpokládá, Že dodavatel naim-
plementuje systém s minimální
součinností zákazníka." Jeho slo-
va doplňuje Petr Klapka, ředitel
spoIečnosti Vision: ,,Řekl bych, že
český podnikatel hIedá velmi peč-
livě, jak za co nejméně peněz do-

stat co nejvíce muziky. To samozřejmě vede k velmi nízkým cenám za software.
VedIe tlaku na cenu, který považuji za normální, ale někdy přichází nereálný poža-
davek na speciálnířešení, často s nepromyšlenou koncepcí a tvrdohIavým trvá-
ním na nesystémových postupech. Je to rozpor, který když se podaří vyřešit, pak

systém zákazníkovi opravdu slouŽí."
Postřeh ze světa průmysIu přidává Vladimír Bartoš ze společnosti Minerva Čes-

ká republika: ,,České firmy jako jedny z prvních ve světě začaly v ERP systémech
skenovat materiálový tok a evidovat práci přímo u strojů. A ne-jen ty velké, ale
i střednía malé se ve využívání moderních technologiíčasto vyrovnaly nadnárod-
ním mamutům' A umíme to udělat za poloviční peníze, neŽ je ve světě zvykem."


